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16.A gyerekek a legfontosabbak
Interjú Molnár István Krisztiánnal, 
az utánpótlás vezetőedzőjével

Két év után újra tartott közmeghallgatást 
az önkormányzat

Közmeghallgatás

Szentiván a festő 
szemével

14.

A Gentherm felajánlásával 30 fát ültettek el 
októberben a Slötyinél és az iskola udvarán

Faültetés
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HAGYOMÁNYÁPOLÁS 
ÓVODÁSOKKAL

Programok a könyvtárban
A Községi Könyvtár négy rendezvénnyel készült 
az Országos Könyvtári Napokra október 3. és 25. 
között. A rendezvényeket részben a Hamvas Béla 
Pest Megyei Könytár támogatta, részben a Községi 
Könyvtár szervezése volt.

Schäffer Erzsébet A csoda 
bennünk van  címmel tar-
tott író-olvasó találkozót 
október 3-án. Az írónő egy 
órán keresztül mesélte a 
rá jellemző történeteket, 
kedves találkozá-
sokat, emlékeze-
tes személyeket 
idézve meg.

Október 4-én a Duna–
Ipoly Nemzeti Park igaz-
gatóságának szervezé-
sében Becsei Katalin Az 
állatok esélyei címmel tar-

tott előadást. Ez az a nap az évből, amikor minden 
ember átgondolhatja, mit tehet az állatok védelme 
érdekében, akár az év minden egyes napján. „Az ál-
latok érezni, szenvedni képes élőlények, jó közérze-
tük biztosítása minden ember feladata.”

Bauer Barbara re-
gényei valós tör-
ténelmi helyszí-
neken játszódnak, 
könyveire jellem-
ző, hogy a fikció 
mögött mindig 
ott a történelmi 
háttér, amiből az 
olvasók akarva- 
akaratlanul is ta-
nulnak, informá-
lódnak. Október 
8-án bepillantást 
nyerhettünk a 
regények születé-

sének folyamatába, az anyaggyűjtésbe és a kutató-
munkába.

Október 25-én Hedry Mária Szenvedély és hűség – 
Zrínyi Ilona című színdarabját láthatták az érdeklő-
dők, Majzik Edit Jászai-díjas színművésznő ragyogó 
előadásában. A darab felöleli Zrínyi Ilona életének 
minden fontos szakaszát. Alakján keresztül képet 
kapunk a XVII. századi Magyarország állapotáról, 
katonai eseményeiről, a kuruc korszak kezdeteiről.

Frankhauserné könyvtáros

A Pilisszentiváni Német Nemzetiségi Óvoda idén 
is megrendezte a Nemzetiségi Napokat, melynek 

keretében októberben egy héten keresztül a helyi német 
nemzetiséghez köthető tevékenységet szerveztünk 

a két nagycsoportnak.
Végigjártuk a nemzetiségi tanösvényt, és megfigyeltük a falu jellegzetességeit. A gye-
rekek testközelből ismerkedhettek meg otthoni gyűjteményből származó, de az óvo-
dában is kiállított régi tárgyakkal. Ellátogattunk a tájházba, ahol ügyesen megtalálták 
a korábban már megismert darabokat a régi, korhű környezetükben. A mustkészítés 
folyamataiban (szemelés, darálás, préselés) mindig nagy lelkesedéssel vesznek részt a 
gyerekek. Idén ültettünk az óvoda udvarában egy sor szőlőt is, így pár év múlva minden 
óvodás megfigyelheti, hogyan fejlődik a szőlőfürt, amit ősszel közösen szüretelünk 
majd le. Minden évben sütünk vagy főzünk a gyerekekkel közösen valami hagyomá-
nyos ételt. Idén rétest készítettünk, a hozzá való almát a gyerekek reszelték le. A tészta 
kidolgozásának, nyújtásának rejtelmeibe, a feltekerés folyamatába két, nagy tapasz-
talattal rendelkező háziasszony, Brandhuberné Mária és Wippelhauserné Mária, vagy 
ahogy mi ismerjük őket, a Mári nénik avattak be minket. A kézműves foglalkozás során 
régi viseletet idéző kendőket díszítettünk a gyerekekkel, a nemzetiségi táncházban pe-
dig Milbich Edit német nemzetiségi táncpedagógus segítette munkánkat. 

A nemzetiségi hét megkoronázása a szombati napra meghirdetett Nemzetiségi Csa-
ládi Nap volt. Gyönyörű, napsütéses őszi napon, a tájház udvarán rendeztük meg első 
alkalommal ezt a sokakat megmozgató programot. A színpadon a Pilisszentiváni Né-
met Nemzetiségi Tánccsoport előadása alapozta meg a jó hangulatot, majd óvodánk 
Harangvirág csoportosai tettek ki magukért. A rendezvény végéig fáradhatatlanul 
muzsikáltak nekünk Tari Ákos és Szép Márk harmonikások. Főztünk több üstnyi sváb 
krumplilevest, sodortunk schupfnudlit, ebben nagy segítségeink voltak ismét Mári né-
niék és Rákosfalvi Szilvia. Kézműveskedtünk természetes anyagokkal, és a gyerekek 
régi tárgyak között játszhattak terményekkel úgy, ahogy manapság erre már nem 
igazán lenne lehetőségük. Olyan népi játékokat is kipróbálhattak, mint a kötélhúzás, 
rongylabdával célba dobás, gólyalábazás, zúgattyúkészítés. Kialakítottunk egy részt az 
udvarban, ahol a Feigel család háziállatait, kecskéket, nyulakat, csirkéket lehetett néze-
getni testközelből. Kínálkozott az alkalom, hogy a porta végén újonnan nyílt Bányász 
emlékházba is betekinthessünk, szakszerű tárlatvezetéssel. Köszönet érte Csovics Ba-
lázsnak és feleségének, Gizusnak, valamint Kovácsné Janusch Juditnak. A tájház is nyit-
va állt, a gyerekek már ismerősként csalogatták be szüleiket a múzeumba, ahol még 
sok érdekességre hívta fel a figyelmüket dr. Mirk Mária, Gátas Ernő és felesége, Marika. 
Lehetőség volt lovas kocsival és traktorral tenni egy kört a környéken. A járműveknek 
nagy sikere volt, köszönet érte Szersing Józsefnek és Rádler Györgynek. Ha pedig va-
laki szeretett volna egyet koccintani a szülőtársakkal, barátokkal, Joó Tamás borász 
felajánlásaként lehetősége volt igazi, minőségi borokat is kóstolni. 

A tartalmas, sikeres nap után reméljük, hagyományt tudunk teremteni a 
Nemzetiségi Családi Nap megszervezésével. A rendezvény a német nemzeti-
ségi önkormányzat támogatásából egy pályázat segítségével valósult meg, 
a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-n keresztül. Köszönjük a támogatást, a részvételt, a 
pozitív visszajelzést minden jelenlévőnek!

Schmél Zsuzska 
A Pilisszentiván Német Nemzetiségi Óvoda dolgozói nevében

Ízelítő 
a községi könyvtár 

 új könyveiből
2022. november – Szent András hava

Erin Entrada Kelly: 
Helló, nagyvilág!
Egy napon négy sors keresztezi 
egymást. A visszahúzódó Virgil, a 
siket, de bátor Valencia, Kaori, aki 
meg van győződve arról, hogy ter-
mészetfeletti képességekkel bír, 
és Chet, aki a legmenőbb kosaras 
szeretne lenni.

Tölgyesi Lívia: 
Bükki Bűbájosok 
Borsika betöltötte 13. életévét, 
Bendi pedig 7 is elmúlt. A Bükk-
ben töltik a nyarat a gyógyfüvek-
kel gyógyító nagymamánál. Ám 
most semmi sem olyan, mint lenni 
szokott. 

Mónica Gutiérrez:  
A Holdsugár könyvesbolt 
rejtélyei 
London a csodák városa. Így 
amikor Agnes Martí betéved 
Edward Livingstone varázsla-
tos könyvesboltjába, rögvest 
Alice, Pán Péter, Twist Olivér 
társaságában és világában találja 
magát.

Michelle Marly: 
Romy és Párizs fényei
1958. A fiatal Romy Schneider 
sikeres színésznő. Ám elvárják 
tőle, hogy maradjon meg annak 
az Erzsébet császárnénak, akit ti-
zenhat és tizennyolc éves korában 
megformált.

Maëlle Brun: Brigitte 
Macron – Kalitkán kívül
Mit tudunk valójában Emmanuel 
Macron feleségéről? Maëlle Brun 
több mint ötven személy vallo-
mása alapján írta meg életrajzát, 
bepillantva a látszatok, pletykák, 
külsőségek mögé.

3
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Megszülettek
Ádám Bendegúz 2022. 09. 06.
Anya neve: Feldhoffer Judit
Apa neve: Ádám Sándor 

Stocker Réka 2022. 09. 07.
Stocker Ádám 2022. 09. 07.
Anya neve: Hermann Erika
Apa neve: Stocker István

Rencz Áron 2022. 09. 27.
Anya neve: Papp Anita
Apa neve: Rencz László

Varga-Murányi Hanna 2022. 09. 27.
Anya neve: Murányi Emese
Apa neve: Varga Bálint

Debreczeni Máté 2022. 10. 26.
Anya neve: Kiss Eszter
Apa neve: Debreczeni Zoltán

Zsédöl Tamás 2022. 10. 27.
Anya neve: Balogh Regina
Apa neve: Zsédöl Tamás

Falinaptár 2023-ra
Ebben az évben ismét lapoz-
ható falinaptárral kedveskedik 
az önkormányzat a szentiváni 
lakosoknak. A színes képekkel 
illusztrált és közérdekű elérhe-
tőségeket tartalmazó kiadvány 
egész évben szép dísze lehet a 
választott helyiségnek, emellett 
pedig lehetőségük lesz a fonto-
sabb eseményeket, feladatokat 
jelölni a rubrikákban. A naptár 
december első felében már 
biztosan megérkezik a posta-
ládákba. Ezzel a kis ajándékkal 
kívánunk mindenkinek áldott 
ünnepeket és békés, boldog új 
évet!

Pilisszentiván Község 
Önkormányzata 

és Polgármesteri Hivatala

FÁKAT ADOMÁNYOZOTT 
A GENTHERM
A Slötyi környékén járva az ősszel 

bizonyára sokan tapasztalták, 
hogy  fagazdálkodási munkálatok 
folynak. A szakemberek kivágták 

az előzetesen felmért, élet- és 
balesetveszélyes fákat, és 

folyamatos az új fák ültetése is.

Október 26-án a Gentherm felajánlásával 
30 fát ültettek el, 18-at a Slötyi partján, 12-t 
pedig az iskola udvarán. Győri Tünde, a cég 
vezetője elmondta, hogy vállalatuk fontos-
nak tartja a környezetvédelmet, ezért is 
hozták létre a „Tegyél ma a holnapért!” programot, melynek része többek 
között a faültetés. A cég jövőre is tervez hasonló akciót, céljuk, hogy néhány 
év alatt legalább annyi fát ültessenek el a településen, ahányan a Gentherm-
nél dolgoznak. Ez több mint négyszáz fát jelent. A csemeték elültetésében 
szakemberek segítettek, Németh Kristóf favizsgáló és faápoló szakmérnök 
vezetésével, így a kis fák garantáltan a megfelelő helyen találták meg ott-
honukat. A most elültetett növendékek között van díszcseresznye, ámbrafa, 
mezei juhar, oszlopos tölgy, platánfa, ginko biloba, gyertyán és szil is.

A szakemberek nemcsak ültettek, hanem az elöregedett, balesetveszélyes 
fákat is kivágták. A munkát végző Dendrocomplex Kft. 2017-ben kezdett el Pi-
lisszentivánon dolgozni, azóta elkészítették a település belterületi, közterületi 
fakataszterét, melynek során rengeteg adatot gyűjtöttek a fákról: az elhelyez-
kedésükről, a méreteikről, az állapotukról. A kataszter elkészítése után követ-
kezett a tervezési munka, annak érdekében, hogy a faállomány hosszú időn 
át megőrizhető legyen. Ennek során minden fát minősítettek és különböző 
kockázati kategóriákba soroltak. Vannak egyértelműen beteg, korhadt, kiszá-
radt növények, de vannak olyanok is, amelyekről csak erre szolgáló műszerek 
segítségével derül ki, hogy baleset- és akár életveszélyesek. Ilyen volt például a 
Slötyi partján található két fűzfa, melyek – a kivágás után – szinte szétporlad-
tak, ahogy hozzáértünk, a törzsük belsejében pedig óriási darázsfészek volt, 
vagyis a két fűz valóban veszélyes volt az arra járókra.

A fák állagmegőrzése tehát folyamatos, most már az elkészült ter-
vek végrehajtása zajlik. A cél, hogy egészséges, változatos fajú fák 
díszítsék Szentiván köztereit, ezzel megfelelő zöldterületet, jó le-
vegőt és árnyasokat biztosítva a településnek.

PM

Ingyen
murva
Az elmúlt évek hagyo-
mányainak megfele-
lően ebben az évben 
is több fuvar murvát 
biztosított térítésmen-
tesen az önkormány-
zat a lakosoknak, hogy 
mindenszentek és ha-
lottak napja ünnepére 
szép, ápolt környezetet 
tudjanak teremteni a 
szeretteinket őrző te-
metőben.

Ha nem viszik el a szemetet
Tisztelt Lakosok! Amennyiben a 2022. július 1-jétől 
érvényes hulladékszállítási naptárban megjelölt 
hulladékszállítási időpontot követően másnap 
délelőtt 10 óráig nem történik meg a hulladék el-
szállítása, kérjük, hogy jelezzék azt a hulladek@
pilisszentivan.hu e-mail-címen. Az e-mailben tün-
tessék fel az utcát, a házszámot és a nevüket, va-
lamint az e-mail csatolmányába töltsék fel az el 
nem szállított hulladékról készült fényképet.

A polgármesteri hivatal munkatársa a beérkezett 
üzeneteket csupán továbbítja a szolgáltató felé, 
azokra nem válaszolunk. Köszönjük együttműkö-
désüket!

Pilisszentiván önkormányzata

Terembérlés 
korlátozása
Pilisszentiván Község Önkor-
mányzatának képviselő-testü-
lete az energiaválság kezelése 
érdekben úgy határozott, hogy 
az iskolai aulát a 2022. decem-
ber 18. és 2023. január 8. közötti 
időszakban nem lehet igénybe 
venni, illetve nem lehet bérelni. 
2023. január 9-től temperáló fű-
tés mellett vehető igénybe a he-
lyiség. Szíves megértésüket kö-
szönjük!

Pilisszentiván önkormányzata

Koncert a zene és az idősek világnapján
A Danubia Vonós Kamarazenekar Hámori Máté vezetésé-
vel komolyzenei koncerttel köszöntötte a nyugdíjasokat 
a Pilisszentiváni Német Nemzetiségi Általános Iskola au-
lájában az idősek és a zene világnapján. A tételek között a 
karmester érdekességeket mesélt a korabeli szokásokról. 
Megtudtuk például, hogy bár manapság nem divat, de 
Mozart idejében illett tapsolni a zenemű közben is, innen 
lehetett lemérni, hogy mennyire sikeres a darab.

„Wolfgang Amadeus Mozart mindössze 36 évet élt, és 
ez idő alatt 600 művet alkotott, köztük háromórás ope-
rákat. Életműve példaértékű minden zenész előtt. Most 
egy könnyed darabját hoztuk el, melyről talán maga sem 
gondolta volna, hogy halála után több mint 200 évvel is 
ilyen sikeres lesz. Szórakoztató zenének szánta, amelyet 
egyszer eljátszanak, majd elfelejtenek. Szerencsére nem 
így történt” – vezette fel Hámori Máté az első művet, Mo-
zart Kis éji zenéjét. Majd egy másik országba látogathat-
tunk el a muzsika segítségével, amihez így csinált kedvet a 
zenekar vezetője: „Az angol zene kevéssé ismert Magyar-
országon, pedig sok kitűnő komponistájuk van. Nemzeti 

büszkeségük, Edward Elgar E-moll vonósszerenádját hoz-
tuk el, melyet átjár a friss óceáni levegő.” A délutánt Bar-
tók Román népi táncok című darabja zárta, amely kitűnő 
példa arra, hogyan tud egymást erősítve egymás mellett 
élni sokféle kultúra. „Bartók szenvedélyesen gyűjtötte a 
magyar és a Kárpát-medencei népzenét. Nemcsak meg-
őrizte, hanem újjáalkotta a dalokat, ezzel alkotott mara-
dandót az utókor számára” – fogalmazott a karmester.

A koncert végeztével Marlokné Somogyi Ildikó képviselő 
osztotta meg gondolatait a zenéről és az idősekről, majd 
mindenki kapott egy szál virágot és egy kis csokoládét, 
amelyet a pilisszentiváni általános iskolások osztottak 
szét. „Nem az évek, hanem az élet minősége határozza 
meg az ember korát. És az, akinek vannak céljai, az, aki 
tartalmas életet él, nem öregszik meg – fogalmazott a 
képviselő. – A tapasztalat, a bölcsesség, a belátás és a tü-
relem viszont sok esetben a kor előrehaladtával érkeznek 
meg az ember életébe. Becsüljük meg az időseket, mert 
nagy szükségünk van rájuk!”

SZÚ

A PilisTV videója 
a koncertről:
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KÖRNYEZET, TAKARÉKOSKODÁS, 
ADVENT

Nemcsak a családokat, hanem az önkormányzatokat is érinti az energiaválság. Poppréné 
Révay Gyöngyi polgármesterrel többek között arról beszélgettünk, hogyan tud 

takarékoskodni az önkormányzat, de téma volt az adventi időszak is.

A tél közeledtével gyakori probléma a te-
lepüléseken, hogy a lakosok nem a megfe-
lelő fűtőanyagot használva fűtenek. Ez Pi-
lisszentivánon is évről évre téma, és most 
ismét itt a fűtési szezon…

Amikor beköszönt a hidegebb időszak, 
ez mindig probléma. Most pedig sokkal 
nehezebb a helyzet, hiszen az energiavál-
ság az egész országot érinti, így minden-
kinek gondolkodnia kell azon, hogy mivel 
fog fűteni. Természetes, hogy a családok 
megpróbálnak alternatív fűtési módokat 
kitalálni. Akinek van szilárd tüzelésű kály-
hája vagy kazánja, az valószínűleg hasz-
nálni fogja, hogy minél kevesebb földgázt 
kelljen kifizetni. Nyilván az a kérdés, hogy 
mivel fognak fűteni az emberek. Egyér-
telmű, hogy aki tud, az szénnel, aki nem, 
az fával, de azt is érzékeljük, és kapjuk a 
lakossági jelzéseket is, hogy nemcsak ez-
zel a két tüzelőanyaggal melegítik az ott-
honukat a családok, hanem sok minden 
egyéb, tüzelésre nem alkalmas anyagot is 
használnak. 

Most az energiaárak minden családot 
megviselnek, sokkal nehezebb és drá-
gább lesz meleget biztosítani otthon. Ám 
felhívnám a figyelmet arra, hogy mindaz, 
amit elégetünk, a levegőbe kerül. Amikor 

este lesz, a köd leszorítja az égésterméke-
ket olyan alacsonyra, hogy már belélegez-
zük. Ezért arra kérném a lakosokat, hogy 
próbáljanak meg hivatalos tüzelőanya-
gokkal meleget adni a családnak, mert 
a káros anyagok itt maradnak a levegő-
ben, és ez sem a gyermekeknek, sem a 
felnőtteknek, sem az időseknek nem jó, 
mindenki egészségére és a környezetre is 
káros hatással van.

Mit tud tenni az önkormányzat?

A legszomorúbb az, hogy sajnos semmit, 
de még a rendőrség sem. Ugyanis csak 
akkor lehet ellenőrizni azt, hogy ki mivel 
fűt, ha az illető beengedi a házába a rend-
őröket, ám nyilván ezeknél az esetek-
nél ez nem fordul elő. A kéményből vett 
minta alapján is meg lehetne állapítani, 
hogy ki mivel fűt, de erre sincs mód. Ezért 
mindenkinek a józan belátására próbálok 
hatni. Úgy gondolom, erről újra és újra 
beszélni kell, hogy mindenki megértse, 
ez mennyire káros. Kérem a szentiváni la-
kosokat, a külterületen élőket is, hogy na-
gyon figyeljenek oda. Akinek problémája 
van a fűtéssel, vagy anyagi nehézsége 
támad, jelentkezzen az önkormányzat-
nál, de soha ne a legrosszabb megoldást 
válassza!

Szintén probléma a településen az illegális 
szemétlerakás, sajnos a falu több pontján 
is. Hogyan lehet ez ellen védekezni?

Belterületen is gyakran előfordul, hogy 
a kihelyezett köztéri szemetesekbe ház-
tartási hulladék kerül. Ezek nem erre a 
célra vannak kihelyezve, de természete-
sen kiürítjük, elszállítjuk őket. Nem jó így, 
de a fő probléma nem ez. Hónapok óta 
nagy nehézséget okoz a Zsíroshegyi dűlő-
nél lévő szeméthalmaz. Az ott élők, akik 
rendes hulladékszállítási szerződéssel 
rendelkeznek, meghatározott napokon 
kitehetik a kommunális, a szelektív, illetve 

zöldhulladékaikat, melyet a szolgáltató 
elszállít. Igen ám, csakhogy ehhez a sza-
bályosan kitett hulladékhoz körülbelül 
még tízszer annyi, nem tudjuk, honnan 
eredeztethető hulladék kerül. A műanyag 
széktől a húsos ládáig mindenféle, nem 
nagyon meghatározható tartalmú zsákot 
találunk ott, amit természetesen az álla-
tok szétszednek, és pillanatok alatt olyan 
képet mutat a temető fölötti kanyar, 
mintha valódi hulladéklerakat lenne. Rá-
adásul megjelent az egyik közösségi mé-
diacsoportban egy olyan poszt, hogy oda 
nyugodtan lehet szemetet vinni, mert 
onnan elviszik. Ez nagyon nagy tévedés. 
Ezúton is szeretném felhívni mindenki fi-
gyelmét, hogy bűncselekményt követ el 
az, aki szerződés nélkül bárhol az utcán 
vagy az erdőben szemetet helyez el. 

Természetesen próbáltunk megoldást 
találni erre a helyzetre. Kértük a hulladék-
szállítót, hogy helyezzen ki oda konténert. 
Kaptunk is egyet, de ahogy kikerült, már 
másnaptól ott volt mellette szétdobálva a 
szemét, hatalmas zsákokban. Régen per-
sze ez úgy történt, hogy a hulladékszál-
lító autó bement minden kis külterületi 
utcába, ahol előfizető van, és a megfelelő 
napon elvitte a kitett szemetet. Körülbe-
lül másfél éve azonban a szállító cég egyik 
autója beszorult egy árokba, nem tudott 
egyedül kijönni, és attól kezdve nem ment 
be az utcába, hanem a lakosok vitték ki a 
hulladékot az említett kanyarba, ahonnan 
a szolgálató összeszedte. Ennek azonban 
az lett az eredménye, hogy olyanok is ide-
hozták a szemetüket, akik nem itt laknak. 
Megmondom őszintén, ez borzasztóan 
felháborít, mert Szentivánra ez nem volt 
jellemző ilyen mértékben.

Mi lehet a megoldás?

A testület több hónappal ezelőtt azt a 
döntést hozta, hogy még plusz négy ka-
merát helyezünk ki, melyek közül az egyik 

kifejezetten a temető fölötti, Jóremény-
ség utcai sarokrészt figyeli. Így ez most 
már kamerával megfigyelt terület, az erre 
vonatkozó táblákat is kihelyezte a köz-
séggazdálkodás. Innen kezdve, akit sza-
bálytalankodáson érnek, azt a rendőrség 
fogja felkeresni. És nagyon fontos, hogy 
újra minden szerződéssel rendelkező la-
koshoz be fog menni az autó. A Hungária 
telepen és a Zsíroshegyi dűlőnél nehéz 
a helyzet, hiszen egy erdőben nehéz ka-
merát elhelyezni. Ám mi is megalakítjuk 
a „szemétkommandónkat”, és meg fog-
juk nézni, hogy mi van a zsákokban. Így 
el lehet jutni azokhoz, akik kihelyezik, és 
utána megtesszük a feljelentést. Szomo-
rú dolog, hogy Szentivánon ezzel kell fog-
lalkozni, de ezt egy falutakarítással nem 
lehet megoldani. Ezúton is kérek minden-
kit, hogy aki illegális hulladéklerakást lát, 
írja fel a rendszámot, jelentse a rendő-
rünknek vagy hívhatja a 112-t is. Együtt fel 
fogjuk számolni ezt az állapotot.

A múlt hónapban beszéltünk arról, hogy a 
Ságvári utcában megváltoztatja a parko-
lási rendet az önkormányzat, mert az ott 
parkolók nehezítik a közlekedést. Ez köz-
ben meg is történt, mik a tapasztalatok?

Kaptunk egyetértő és kevésbé lelkes 
visszajelzést is, de ez minden változta-
tásnál természetes. A lényeg az, hogy a 
Ságvári utcában mostantól nem lehet 
bárhol megállni az utcán, mindkét oldal-
ra kitették a táblát a községgazdálkodás 
dolgozói, ám hangsúlyozom, hogy a kör-
zeti megbízottunkkal és a közterület-fel-
ügyelővel egyeztetett helyre. A testület 
teljes egyetértésben döntött erről. Ez egy 
keskeny utca, ahol nagyon gyakori volt a 
járdán parkolás. Ám járdán a KRESZ alap-
ján nem lehet parkolni, függetlenül attól, 
hogy új vagy régi, ez nem a minőségétől 
függ. Valójában persze innen eredt a kép-
viselői felvetés, hiszen 20 millió forintot 
költöttünk erre a járdára, és gyakorlatilag 
minden este mindenki kint hagyta rajta 
az autóját. Hangsúlyozom, nem az a cél, 
hogy büntessünk, vagy hogy olyan szi-
gort alkalmazzunk, hogy ne legyen jó itt 
élni, épp ellenkezőleg. Szentiván egy falu, 
itt be tud állni mindenki a portájára. Ez 
amúgy a táblák kihelyezése után meg is 
történt. Persze a probléma nem csak ezt 
az egy utcát érinti, ezért végig fogunk ha-
ladni minden utcán. Jó lenne mindenhol 
elérni, hogy ne kint parkoljanak az autók, 
és ne akadályozzák a közlekedést.

Döntés született arról is, hogy az orvosi 
rendelő tetőterét áprilisig nem nyitják 
meg, és egyéb, a spórolásra irányuló ha-
tározatok is születtek.

Meg kellett hozni azokat a döntéseket, 
amelyekkel spórolni tudunk. A két új 
rendelőt, a hozzá tartozó várókat, a fo-
lyosókat muszáj fűteni. Most érkeznek 
az első számlák, azt lehet látni, hogy kö-
rülbelül három-négyszeresét kell fizet-
nünk az eddiginek. Ezt csak tetéznénk 
azzal, ha az amúgy jelenleg üresen álló 
felső két rendelőt megnyitnánk. Tehát 
megvárjuk a tavaszt, és meglátjuk, ho-
gyan alakulnak az energiaárak. Ez az 
egyik takarékossági döntésünk, a másik 
pedig az, hogy a téli szünet idejére az is-
kolai aula bérbeadását, a rendezvények 
tartását szüneteltetjük. Ez a december 
22-étől január 8-áig tartó időszak, ad-
dig csak temperáló fűtés lesz. A hivatali 
dolgozók is otthonról fognak dolgozni 
január 8-áig. A határozatban az is benne 
van, hogy január 9-től február 28-ig bér-
be lehet venni az aulát, de akkor is csak 
viszonylag alacsonyabb hőmérsékletet 
tudunk biztosítani. 

Beszéltünk arról is, hogy szintén a taka-
rékoskodás jegyében az intézmények 
teljes épületgépészetét átvizsgálja az ön-
kormányzat. Ez hol tart most?

Elkezdődött a felülvizsgálat, ami érinti 
az óvodát, a hivatal teljes területét, az 
aulát, az orvosi rendelőt, a Generációk 
Házát és a tájházat. Reméljük, a vizsgá-
lat megmutatja, milyen eszközöket kell 
még beszereznünk, amivel a hőt meg 
tudjuk tartani. Emellett elektromos vizs-
gálatot is elrendelünk, ami felméri, hol 
kell LED-esre cserélni a lámpákat, me-
lyik korszerű, melyik elavult. Amint erről 
megvannak a dokumentumok, a műsza-
ki osztály megrendeli azokat az eszkö-
zöket, amelyekre szükség van. Az orvosi 
rendelőben, amíg a nagyon nagy hideg 
nem jön, a váróban, folyosókon szintén 
csak temperáló fűtés lesz, de bent az or-
vosi szobákban a klímával tudnak fűteni. 
Ezek mellett a kapott rezsiszámlákat is 
felül kell vizsgálni, mert magánszemé-
lyeknél is az a tapasztalat, hogy hor-
ribilis számlák jelennek meg, amelyek 
nem valósak, viszont ezek korrigálása 
nagyon hosszú időt vesz igénybe. Ez 
ugyanígy érinti az önkormányzatokat is, 
emiatt résen kell lennünk.

A nehézségek mellett van egy jó hír is, 
hiszen egy sütőolajgyűjtő kihelyezésé-
ről döntött a testület. Ez mikortól, hol, 
hogyan működik majd, és hogy vehetik 
igénybe a lakosok?

Néhány napon belül megkötjük a szer-
ződést a Biotrans Környezetirányítási és 
Hulladékgazdálkodási Kft.-vel. A cég egy 
cseppmentes sütőolajgyűjtő tartályt he-
lyez ki az üveggyűjtő mellett, a Vízmű te-
rületén. Ez önkormányzati terület, ahol 
kulturáltan el lehet helyezni a használt 
olajat, és nagy előnye, hogy nem kell 
senkinek átöntögetni, hanem ahogy ösz-
szegyűjtötte, abban a formában – üveg-
ben vagy műanyagban – behelyezheti 
a tárolóba. Nagyon örülök ennek, mert 
ezzel is óvjuk a környezetünket. 

Közeledünk az adventhez, ilyenkor sok 
közösségi program szokott lenni a tele-
pülésen. Most is így lesz?

Igen, már nagy a készülődés. Az adventi 
szombatokon megtartjuk a hagyomá-
nyos gyertyagyújtást, szokás szerint kis 
műsorral kísérve, melyet az óvodások és 
a cserkészek adnak majd. A november 
26-ai adventi szombaton önkormányzati 
szervezésben a Danubia Zenekar ad kon-
certet a gyertyagyújtást és a misét kö-
vetően a díszteremben, erre nagy szere-
tettel várunk mindenkit. Jön a Mikulás 
is december 6-án egy téli, téri ramazuri 
keretében. Ez egy vidám, játékos családi 
nap lesz a Fő téren, ajándékcsomagok-
kal, sok programmal és finomságokkal. 
Ebben segít minket a Naturella Alapít-
vány, akik a zsíros kenyeret, a forró teát 
és a forralt bort biztosítják majd. A nyug-
díjas egyesületnek december 17-én az 
aulában lesz a karácsonya, a vegyeskó-
rus is tart egy koncertet a templomban, 
valamint lesz egy kiállítás december ele-
jén a Generációk Házában. Ezekről mind 
külön-külön értesítjük majd a közösségi 
médián keresztül a lakosságot. Azt gon-
dolom, hogy kulturális programokban 
gazdag volt az idei ősz, és ez így lesz az 
év fennmaradó részében is. Minden ne-
hézség ellenére az adventi időszakra és 
a karácsonyra lelki békével és örömmel 
kell készülnünk. Sőt talán még sokkal 
nagyobb és mélyebb várakozással, mint 
eddig, hiszen a békére most nagy szük-
ség van.

Palkovics Mária
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KÖZMEGHALLGATÁS 2022
November 9-én tartotta éves közmeghallgatását Pilisszentiván önkormányzata az 
iskola aulájában. Az érdeklődők meghallgathatták az önkormányzat munkájáról 

szóló beszámolót, és lehetőség volt a közérdekű kérdések feltevésére is.

A megjelenteket Poppréné Révay Gyöngyi polgármester kö-
szöntötte, majd vetítéssel illusztrálva összegezte a 2022-es 
év önkormányzati munkáját. Beszámolóját a beruházási pá-
lyázatokkal kezdte, beszélt a Magyar Falu Program kereté-
ben elnyert pályázatokról. Ilyen volt a Szabadság sori járda 
felújítása, az Erzsébet park útépítése, a temetők infrastruk-
turális fejlesztése és az óvodai fejlesztések több mint 63 
millió forint értékben, melyhez több mint 21 millió forint ön-
részt az önkormányzat biztosított. Hozzátette, hogy az ön-
kormányzat továbbra is minden pályázati lehetőséget meg-
ragad, ami a falu fejlődését szolgálja. Ismertette az európai 
uniós Top Plusz pályázatot is, melynek keretében 300 millió 
forintot nyertek el, és amelyet az Erzsébet park 1480 hrsz.-ú 
terület rekultivációjára fordítanak 2023-ban. Elmondta, hogy 
a nemzetiségi önkormányzat 1,5 millió forintot nyert a tájház 
konyhájának felújítására, melyhez az önkormányzat továb-
bi 2,5 milliót biztosított, és vis major pályázatból is nyertek 
közel 9 millió forintot, melyből a Szabadság utcai útbeszaka-
dást hozzák helyre jövőre. 

A nagyberuházások után a kisebb beruházásokat, karbantar-
tásokat ismertette a polgármester. Ide tartoznak a Gentherm 
parkoló árok- és útjavítási munkái, a 
burkolat javítása a Jóreménység ut-
cai temető főbejáratánál és a község 
egyéb területein, a Fenyves utca – Jó-
zsef Attila utcai közveszélyes kerítés 
bontása, építése, a játszótéri javítási 
munkák, az elektromos javítási mun-
kák, a postai lakás felújítása és a köz-
séggazdálkodás tároló sátra. Beszélt 
arról is, hogy mind a rövid távú, mind 
a hosszú távú beruházásokhoz terve-
zésre van szükség, a tervdokumentá-
ciók elkészítése pedig szintén pénz, 
ez idén nagyjából 13,5 millió forintot 
tett ki. Szót ejtett a településképi el-
járásokról, arról, hogy milyen ügyek 
számítanak műszaki hatósági ügynek, 
majd a községgazdálkodás által 2022-
ben elvégzett munkákról számolt be. 
Ide tartozik többek között a fűnyírás, 
a lombhulladék összeszedése, a jár-
dák, árkok, lépcsők tisztán tartása, a 
hóeltakarítás, a kátyúzás és a községi 
rendezvények biztosítása. Hozzátette, hogy ezeken az alap-
feladatokon kívül számos egyéb feladatot is elvégez a község-
gazdálkodás (pl. a főtéri fák körüli padok kialakítását, községi 
hidak javítását, festését, megsüllyedt járdák javítását stb.). A 
községgazdálkodás munkavégzéséhez szintén pályázott az 

önkormányzat, és közel 14 millió forintot nyertek eszközbe-
szerzésre. 

Ezt követően az adóügyekről beszélt a polgármester, hiszen 
az adóbevételek nagyban meghatározzák a költségvetés ter-
vezését. Elmondta, hogy a 2021-es év adóbevétele 578 millió 
forint volt, az állami kompenzáció összege 49 millió forint, az 
építményadóból befolyt összeg 12,5 millió. Az önkormányzat 
idén 300 747 769 forint normatív támogatásban részesült, 
az iparűzési adóból elvont bevételt az állam 47 millió forint-
tal kompenzálta. A 2021-es pénzmaradvány 277 millió forint, 
és 2022-ben az állami támogatáson és a pénzmaradványon 
felül több mint egymilliárd forint bevétellel tervezhetett az 
önkormányzat. Lekötött pénzösszeggel is rendelkezik a tele-
pülés, mely szükség esetén kéthavi működést tud fedezni, ez 
kb. 68 millió forint. Azokon a településeken, ahol az adóerő- 
képesség a lakosság számához viszonyítva magas, szolidari-
tási adót kell fizetni. Ennek összege Pilisszentiván esetében 
2022-ben közel 141,5 millió forint volt. Az önkormányzat 2022-
es bevételi és kiadási mérlegének főösszege 1 409 714 964, a 
község jelenleg kb. 281  millió forint tartalékkal rendelkezik. 
A polgármester hozzátette, hogy az önkormányzat és intéz-

ményei működése stabil, és lehetőség 
van beruházásokra, fejlesztésekre.

Révay Gyöngyi beszámolója végén be-
szélt az év eddigi programjairól és ar-
ról is, hogy mi várható még 2022-ben. 
Köszönetet mondott mindazoknak, 
akik a rendezvények lebonyolításában 
segédkeznek, végezetül hozzátette, 
hogy mind a 2021-es, mind a 2022-es 
év részletes beszámolója hamarosan 
megtalálható lesz a városi honlapon.

A polgármester beszámolója után a 
megjelent lakosok tehették fel kérdé-
seiket. Téma volt a bányászemlékmű 
felújítása, egy másik lakos pedig azt 
kérdezte, lehetne-e a Klapka utcai for-
galomlassító virágládák számát növel-
ni. A válaszokból kiderült, hogy a bá-
nyászemlékművet a jövő év folyamán 
felújítják, a Klapka utca kezelése pedig 
a vörösvári önkormányzat hatásköre. 
Szóba került továbbá a Ságvári utcá-

ban a közelmúltban bevezetett parkolási rend és a vízelvezetési 
problémák is. A közmeghallgatást közel két óra után 
zárta be a polgármester. A teljes felvétel megtekint-
hető az alábbi QR-kódon: 

Palkovics Mária

AZ EMLÉKEZÉS ÜNNEPE – 1956
Rendhagyó módon zajlott az idei október 23-ai megemlékezés, hiszen ezúttal nem 

a koszorúzással, hanem az ünnepi műsorral kezdődött a program. Este 6 órára 
megtelt a terem érdeklődőkkel. A közönség soraiban a pilisszentiváni képviselők 
mellett helyet foglaltak a testvérvárosi delegáció tagjai, a megemlékezést pedig 

közös, ünnepi testületi ülés előzte meg.

A műsor kezdetén a művészeti iskola tanárai és növendéke előa-
dását hallhattuk. Elsőként Cservenák Boglárka játszott fuvolán, 
zongorán Weintraut Borbála kísérte. Ezt Boros Sándor és Gátas 
András trombitajátéka követte. A zenei produkciók után Poppré-
né Révay Gyöngyi osztotta meg ünnepi gondolatait a jelenlévők-
kel. A polgármester beszédében a közelmúltban elhunyt Wittner 
Máriát is idézte, aki résztvevője volt az ’56-os eseményeknek, 
majd a rendszerváltást követően politikusként tevékenykedett.

„1956. október 23-ától 33 és fél év kellett, hogy a szovjet megszál-
lás alól felszabadulva, 1990. május 2-án megalakulhasson az első 
szabadon választott országgyűlés. Az az országgyűlés, amely 
legfontosabb és ezért legelső feladatának azt tekintette, hogy 
törvényt alkosson az 1956. októberi forradalom és szabadság-
harc jelentőségéről. A törvény tiszteletadásként, elégtételként 
és iránymutatással így szólt: »A szabadon választott új ország-
gyűlés halaszthatatlan feladatának tartja, hogy törvénybe fog-
lalja az 1956. októberi forradalom és szabadságharc történelmi 
jelentőségét. Az újkori magyar történelem e dicső eseménye 
az 1848–49-es forradalom és szabadságharchoz mérhető. 1956 
őszének magyar forradalma megalapozta a reményt, hogy lét-
rehozható a demokratikus társadalmi rend, és hogy a haza füg-
getlenségéért semmilyen áldozat nem hiábavaló.« – idézte fel a 
polgármester. – Ezt a munkát folytatni most már mindenképpen 
a mi dolgunk, mert az egykori forradalmárok, a tanúságtevők 
lassan mind eltávoznak, a tisztelet virágcsokrait kezükbe már 
nem adhatjuk, csak sírjaikra helyezhetjük el.”

Poppréné Révay Gyöngyi beszéde végén röviden ismertette 
Wittner Mária életútját, és elmondta, hogy október 23-án Cse-
pelen parkot avatnak az egykori politikus tiszteletére. „Az ün-
nep az emlékezésé. Emlékezzünk együtt tisztelettel, szeretettel 
és hálával!” – zárta szavait a polgármester. A beszédet a Pesti 
Zenés Színpad művészeinek, Balogh Tímea énekművésznek és 

Pelsőczy László szín-
művésznek az előa-
dása követte. A dalok 
és a szövegek mind az 
1956-os eseményeket 
idézték.

A hagyományoktól el-
térően a színpadi műsor után következett a koszorúzás, kint a Fő 
téren. Mivel az eredetileg augusztus 20-ra megrendelt fényfes-
tés akkor elmaradt, Balasi Anikó kulturális referens javaslatára 
az idén a koszorúzási ceremóniához nyújtott egyedi esztétikai 
hátteret a látvány. A fénnyel megfestett templom meghitt, kü-
lönleges hangulatot adott a kinti eseményeknek. A cserkészek 
által tartott fáklyák fénye megvilágította az emlékművet és a ko-
szorúzókat. Az összegyűlt tömeg itt hallgathatta meg Menczer 
Tamás országgyűlési képviselő beszédét, aki az ’56-os esemé-
nyek mellett aktualitásokra is kitért. „Felelősségünk van a szü-
leink és nagyszüleink, a bennünket megelőző generációk felé. 
Ez a felelősségünk abban áll, hogy mindent megőrizzünk, amit 
tőlük kaptunk. És felelősségünk van a gyerekeink és az unokáink 
felé, hogy az országot legalább olyan állapotban adjuk át nekik, 
ahogyan mi kaptuk az elődeinktől. Mindent megteszünk azért, 
hogy annál is jobb állapotban tudjuk átadni az utánunk követke-
zőknek” – fogalmazott a képviselő.

Menczer Tamás beszédét követően a különböző 
szervezetek képviselői a cserkészek segítségével el-
helyezték az emlékezés koszorúit. Az eseményhez 
méltó zenei aláfestésről a Pilisszentiváni Fúvószene-
kar gondoskodott, az ünnepélyes pillanatok végén pedig finom 
italok és falatok mellett hangulatos beszélgetésre nyílt lehető-
ség a szervezők jóvoltából.

PM
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ŐSZI TESTÜLETI ÜLÉSEK

Önkormányzati döntések októberben
Az októberi testületi ülésen a lejárt határidejű 
határozatokról szóló beszámoló után az orvosi 
rendelő bútorbeszerzése volt az első téma. A 
bútorokra három ajánlat érkezett, melyből a 
Rextra Kereskedelmi Kft. ajánlatát fogadta el a 
testület. Az ajánlat tartalmaz 2 db öltözőszek-
rényt, 2 db orvosi íróasztalt, 2 db kartotéka-
szekrényt, 2 db műszerszekrényt üvegajtóval, 
2 db vizsgálóágyat, 2 db orvosi széket, padot 
és tükröt, összesen bruttó 1,6 millió forint 
értékben. Döntés született arról is, hogy az 
önkormányzat a DAKÖV Kft. víziközmű-szol-
gálatást végző cégben lévő részesedését és a 
víziközmű- szolgáltatás biztosítása vonatkozá-
sában fennálló ellátási kötelezettségét térítés-
mentesen a Magyar Államra ruházza.

Elfogadták Heim Márton erdőgazdálkodó 
árajánlatát az önkormányzati erdők kezelését 
illetően. A 2408/ hrsz.-ú területen a sarjak ki-
vágására adott ajánlat 380 000 forint, az 1480 
hrsz.-ú területen a fakitermelésről szóló ajánlat 
940 000 forint. 

Mivel már több alkalommal is módosította a 
testület a súlykorlátozással érintett helyi köz-
utak behajtási engedélyéről szóló rendeletet, 
ezért most egy teljesen új rendeletet alkottak. 
A rendelet célja a község tulajdonában és keze-
lésében lévő helyi utak állapotának védelme, 
romlásának megelőzése. Szabályozza többek 
között az engedély kiadásának feltételeit, ér-
vényességi idejét, felülvizsgálatát és visszavo-
nását. 

Határozatot hoztak arról, hogy a Lenvirág – 
Óvoda – Kossuth utcai kereszteződésbe stop-
táblát és tükröt helyeznek ki a közlekedés 
biztonságosabbá tétele érdekében. A keresz-
teződésben rengeteg koccanásos baleset tör-
tént, kanyarodáskor nem belátható az útsza-
kasz. A tábla és a tükör kihelyezésével ezek a 
problémák remélhetőleg megszűnnek. Két 
olyan lakossági kérelmet is tárgyalt a testület, 
melyek a  HÉSZ-módosításra irányultak.

Marlokné Somogyi Ildikó képviselő tájékoztat-
ta a „Tiszta falu. Boldog falu. Pilisszentiván.” 
pályázat harmadik negyedéves eredményéről 
a képviselőket. Elmondta, hogy ebben az idő-

szakban nyolcan indultak az elismerésért, és mind a nyolcan el is nyerték. 
Idén ismét falinaptárt készíttet az önkormányzat a lakosság részére, melyet 
minden háztartásba eljuttat, erről is döntöttek. Téma volt továbbá a Helen 
Doron nyelviskola kérelme, akik azzal fordultak az önkormányzathoz, hogy 
a Generációk Házában jelenleg bérelt terem mellett az emeleti kistermet is 
kibérelnék. A testület az összes bérelni kívánt helyiség bérleti díját 250 000 
forint/hó összegben állapította meg.

Két egyesületi kérelmet is elbírált a testület. Egyrészt 160 000 forint támoga-
tást ítéltek meg a Pilisszentiváni Helytörténeti Egyesületnek, melyet a pince-
bánya és a bányaudvar fejlesztésére fordíthatnak. A Pilisszentiváni Polgárőr-
ség pedig idén ünnepli 30 éves jubileumát, ennek megrendezéséhez kérték az 
önkormányzat támogatását. 160 000 forintot szavaztak meg részükre, vala-
mint azt, hogy az iskola dísztermét térítésmentesen rendelkezésre bocsájtják 
a rendezvény idejére. 

Módosították a szociális tűzifa rendeletet. A jogosultság jövedelmi feltételei 
magasabbak lettek, annak érdekében, hogy a jelenlegi gazdasági helyzetben 
az energiaárak és az infláció növekedése miatt többen igénybe tudják venni 
a juttatást.

Utolsó napirendként tárgyalták a Bányász utcai parkolás problémáját. Az ut-
cában nagyon megnehezítik a közlekedést a mindkét oldalon parkoló gépjár-
művek. A képviselők azt a döntést hozták, hogy levelet küldenek az utca lakó-
inak, hogy gépjárműveikkel a telkükön belül parkoljanak, hiszen nem csupán 
a személygépjárművel való közlekedést nehezítik, hanem a szemétszállító 
autó, a mentő, a tűzoltó és hamarosan a hókotró, síkosságmentesítő jármű 
közlekedését is. A levél kézbesítésétől számított két hét türelmi idő lejárta 
után – ha a probléma nem oldódik meg – megállást korlátozó táblákat fognak 
kihelyezni.

A napirendek tárgyalása után megállapodtak a képviselők a közmeghallgatás 
időpontjában, amit november 7-ére hirdettek meg. 

Önkormányzati döntések novemberben
A november 7-i ülésen elsőként a lejárt határidejű határozatokat fogadták el, 
majd az iskolához kapcsolódó témákat tárgyalták. Az egyik kérdés az iskola 
udvarának felújítása volt. Az udvar gumiburkolata nagyon rossz állapotban 
van, ezért a burkolat cseréjére kért ajánlatot az önkormányzat. A beérkezett 
ajánlatok közül a Strabag Kft. ajánlatát fogadta el a testület, mely aszfaltbur-
kolat készítésére szól bruttó 3 157 080 forint értékben. Szükségessé vált az 
iskolai tűzjelzők és füstérzékelők cseréje is, mivel jelenleg nem megfelelően 
működnek. Ennek beszerzésére és programozására a GCD Systems Kft. által 
adott, 30 db érzékelőre vonatkozó, bruttó 1 048 766 forint összegű ajánlatot 
fogadták el a képviselők. Napirendi pont volt továbbá az iskola aulájának nyit-
vatartása a fűtési szezon idején. Az a döntés született, hogy az aula a téli szü-
net idején zárva lesz, tehát rendezvényekre sem lehet kibérelni, a téli szünet 
után pedig temperáló fűtés mellett lesz lehetőség a terem bérlésére. 

Ezt követően a PilisTV és a Szentiváni Újság szerkesztőségének áremelési kérel-
mét szavazták meg. A PilisTV esetében 2022. szeptember és december hónap 
között plusz 100 000 forint + áfa/hó összeggel emelkedik a szerződéses ár, míg 

a Szentiváni Újság esetében ugyanerre az időszakra 50 000 forint/hó összeggel 
emelkedik a szerződéses összeg. A következő napirendi pontban a Vincent Audi-
tor Kft. által megküldött, a 2023-as évre vonatkozó belső ellenőrzési tervet, vala-
mint a kockázatelemzést fogadták el bruttó 844 550 forint értékben.

Ahogy már évek óta, idén is kapnak egyszeri támogatást a község 70 éven felüli 
polgárai. Az összeg 7000 forint/fő, összesen 3 850 000 forint. 

Ismét téma volt a posta mögötti lakás, melynek havi bérleti díját kellett most 
meghatározni. Jelenleg a posta és a lakások rezsiköltségét a Magyar Posta fize-
ti, a közműátírások folyamatban vannak. A posta mögötti első lakás bérleti díját 
120 000 forint/hó + rezsi díjban határozta meg a testület.

Két kérelmet utasított el a testület: egy ingatlan haszonbérleti kérelmét és egy 
fenyőárusítási kérelmet. Módosították a „Tiszta falu. Boldog falu. Pilisszent-
iván.” díj alapításáról szóló rendeletet, és aktualizálták az önkormányzati kitün-
tetésekről szóló rendeletet is. Tárgyalták továbbá a Helen Doron Nyelviskola 
bérleti díját. A nyelviskola a Generációk Házában működik, óráihoz az emeleti 
nagytermet, a közlekedő részt, a mellékhelyiségeket és a parkolót használja. A 
helyiség bérleti díja januártól 200 000 forint/hó lesz. 

A Rét u. 40. számú ingatlanon felállított sátor a községgazdálkodás munkagé-
peinek tárolására szolgál. A téli időszakban a hajnali síkosságmentesítés alkal-
mával a sátorban tárolt gépekkel indulnak a sofőrök a sötétben. A biztonsá-
gos munkavégzéshez szükséges a sátor megvilágítása, melynek kiépítésére a 
Marlok és Bubrovszky Bt. által adott, bruttó 953 837 forint összegű ajánlatot 
fogadták el a képviselők.

Hamarosan sütőolaj gyűjtésére alkalmas tartály segíti a használt olaj elhelyezé-
sét a településen. A testületi döntés értelmében a Biotrans Környezetirányítási 
és Hulladékgazdálkodási Kft. cseppmentes sütőolaj gyűjtőtartályt helyez ki az 
Óvoda utca sarkán lévő üveggyűjtő konténerek melletti területre. A konténer 
kihelyezéséből származó bevételt az iskola Naturella Alapítványa javára ajánlot-
ta fel a testület.

Téma volt két ingatlan, melyeket közút létrehozására ajándékba ad át a tulajdo-
nos az  önkormányzat számára. Az egyik a Pilisszentiván belterület 86/3 hrsz.-ú, 
73 m2 területű, kivett közút besorolású ingatlan, a másik pedig a Pilisszentiván 
zártkert 2107/1 hrsz.-ú, 28 m2 területű, kivett közút besorolású ingatlan. Mind-
kettő esetében felhatalmazta a testület a polgármestert az ajándékozási szer-
ződés aláírására.

A temető kerítésének építésére kötött szerződés felbontását kezdeményezte 
a kivitelezést korábban elnyerő vállalkozó a kata-jogszabályi változások miatt. 
Ezért új ajánlatokat kellett beszerezni a feladat elvégzésére. A beérkező ajánla-
tok közül a Print Kft. kerítésfelújítási ajánlatát fogadta el a testület bruttó 8,5 
millió forint értékben. Utolsó napirendként az esővíz Jági-tóba történő beveze-
tését tárgyalták. Egy helyi vállalkozó 280 ezer forintért vállalta, hogy elvégzi az 
ehhez szükséges munkákat. Mivel az érintett terület egy része magánterület, 
így még a tulajdonossal is egyeztetni kell.

Palkovics Mária

Mise halottak napján
Mindenszentek ünnepén és ha-
lottak napján kigyúlnak a fények 
a temetőben, sokan látogatnak ki 
szeretteik sírjához. Így volt ez idén 
is, és a hagyományos, halottak napi 
szentmise sem maradt el a régi te-
metőben.

Szemere János atya szentbeszédé-
nek fő témája a halál volt, amely el-
kerülhetetlen: ha akarjuk, ha nem, 
megérkezik értünk. „Nem szabad 
problémaként felfognunk, hiszen 
a halálnak nincs megoldása. Gon-
doljunk rá inkább misztériumként, 
amelynek titkát akkor tudjuk meg, 
ha megismerjük, tehát ha megha-
lunk” – fogalmazott. A plébános 
idézett Konfuciusztól is, aki azt 
mondta: „Azt sem tudod, mi az 
élet, hogyan értheted meg, hogy 
mi az a halál?” Végül megpróbált 
válaszolni az örök kérdésre: miért 
halunk meg, ha arra lettünk te-
remtve, hogy éljünk? Erre több vá-
laszt is adott, többek között Szent 
Ambrusét, aki úgy gondolta: a halál 
az elfáradt ember megpihenése, 
jutalma hosszú útja végén. A szent-
beszéd zárásaként az atya arra fi-
gyelmeztetett: a hit segítségével 
leránthatjuk a halálról az 
álarcot, és megtanulhat-
juk, hogy nem kell félni 
tőle.

Két alkalommal ülésezett Pilisszentiván képviselő-testülete az elmúlt időszakban. Az 
októberi rendes ülést október 10-én, a következőt november 7-én tartották meg.
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ILYEN VOLT A GYÉMÁNT ÉTTEREM

Gábeli János 1885-ben nyi-
tott vendéglőt a Pilisszent-
iván főutcáján álló háza 
melletti épületben. Az in-
tézményt fia, József vette 
át 1922-ben, aki rövid ideig 
tartó gazdálkodás után 
döntött úgy, hogy ven-
déglős lesz. Teljesen átala-
kította a helyet, az akkori 
híradások szerint „főváro-
si nívóra” emelte. 

Akkoriban több vendég-
látóhely is működött 
Szentivánon, ám a má-
sodik világháború után 
mindegyiket államosí-
tották. Gábeliék elveszí-
tették a házukat és az 
éttermet is. A lakóépü-
letet csak a hetvenes 
években sikerült vissza-
vásárolniuk, ez a mai 
napig a család tulajdo-
nában van. Az étterem 
helyén 1950 és 1960 
között vegyesbolt működött. 1960-ban, 
a X. Bányásznap alkalmából, szeptember 
5-én azonban ismét vendéglőként nyitot-
ta meg kapuit, Fekete Gyémánt Étterem 
és Bisztró néven, melynek tulajdonosa a 
Pest megyei Vendéglátóipari Vállalat volt.

„Mi, az akkori fiatalok csak »Bisztróként« 
ismertük a Gyémántot, ide járt a környék 
fiatalsága táncolni és ismerkedni. Min-
den hétvégén élőzene volt, sváb dalokat 
és szalonzenét is játszottak” – emlékszik 
vissza Ziegler Ágota, a Pilisszentiváni Hely-
történeti Egyesület tagja. Hétközben és 
ebédidőben a Gyémánt vendéglőként mű-
ködött, ide jártak a környéken dolgozók 
ebédelni. Munka után pedig a bányászok 
tértek be egy-egy sörre, megbeszélni az 
élet nagy dolgait. A háború után ez volt 
„az étterem” Pilisszentivánon.

„Életem minden szakaszában jártam a 
Gyémántban, ez a hely hozzátartozott 

Berecz Ildikó 
remekei
Fotózás, foltvarrás, festés – ezekben 
remekel a pilisszentiváni Berecz Ildikó, 
akinek október 21-től november 5-ig 
volt látható a kiállítása a Generációk Há-
zában. Az október 20-i megnyitón Acél 
Anna Kazinczy-díjas rádióbemondó 
mondott beszédet, és eljött a művész 
unokanővére, Kupihár Jánosné Kati is, 
akitől Ildikó a foltvarrás mesterségét 
tanulta. Zenei betétként Karasszon Esz-
ter gordonkaművész és Lucian Corchis 
operaénekes andalító olasz dalokat ad-
tak elő. Az est hangulatát Ildikó család-
ja koronázta meg, akik egy hatalmas, 
kézimunkakellékekkel díszített csokor-
ral lepték meg a művészt.

Berecz Ildikóval előző számunkban ké-
szítettünk interjút.

137 év után 2022-ben bezárt Pilisszentiván ikonikus helye, a Gyémánt Étterem. 
Az épület jövőbeni sorsáról egyelőre nincsenek információink, a múltról 

viszont annál többet tudunk.

Szentiván társasági életéhez – teszi  hozzá Krizsek Mária. – Kultu-
rált és kellemes hely volt, mindig élőzene volt, ami mellett beszél-
getni is lehetett. Ide jártak a solymáriak és a vörösváriak is, gyalog, 
még a legnagyobb hidegben is. Sok barátság és szerelem köttetett 
ott, én is ott ismertem meg a férjemet. Később, családosként külön-
böző rendezvények alkalmával látogattam a Gyémántba.”

A rendszerváltás után, 1992-ben két magánszemély vette meg a 
Gyémántot, és továbbra is étteremként üzemeltették, megőrizve a 
régi idők különleges, ódon bútorzatát és hangulatát. A tradicionális sváb 
és magyaros ételek mellett pizzát is kínáltak a vendégeknek, akik az ér-
tékelések szerint meg voltak elégedve velük. 

„Az utóbbi időben sok vendéglő zárt be, mégis megdöbbentő volt, 
amikor láttuk, hogy a Gyémánt is köztük van – fogalmaz Ziegler Ágota. 
– Úgy tudom, hogy árulják az épületet. Csak remélni tudjuk, hogy az új 
tulajdonos is folytatja majd a hagyományt, és tovább működhet Szent-
iván legrégebbi étterme.”

Herczku Nóra
Fotók a Pilisszentiváni Helytörténeti Egyesület archívumából
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1960. szeptember 5-től nevezik Fekete Gyémánt Étterem és Bisztrónak

Az 1950-es államosítás után egy ideig vegyesboltként üzemelt.

A vendéglő madártávlatból 1930-ban. A kép különlegessége, hogy megörökíti a bánya csilléit.

A környék társasági életének központja volt.

Szentiváni Újság
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A FESTÉSZET AZ ÖRÖKSÉGE

Igazi művészotthonba érkezünk, amikor 
belépünk Spolarich László pilisszentiváni 
házába. Mindenütt ódon bútorok ízlése-
sen elrendezve, a falakon egymás mellett 
sorakoznak a képek. Sokat maga László 
festett, de jó néhány családi örökség.

Ha jól tudom, nem Ön az első festő a család-
jában…

Így igaz! A nagyapám, Spolarich Thoma 
László festőművész volt, a nagynéném is 
festett, és keresztapám, az egri Nagy Ernő 
is festőművész, tanár volt, aki biztatott és 
hasznos tanácsokkal látott el. Tehát mond-
hatom, hogy gyakorlatilag ilyen közegben 
nőttem fel. 

Ön mikor és hogyan kezdett festeni?

Már egészen kisgyerekkoromban készült 
rólam olyan kép, amin festek, és az iskolás 
éveim alatt is rendszeresen jártam rajz-
szakkörökre. Fiatal felnőtt voltam, amikor 
komolyan foglalkozni kezdtem a festészet-
tel. Egy nyugat-európai körúton voltunk a 

szüleimmel, és hazafelé Bécsben megnéztünk egy miniatűrkiállítást. „Ilyet te is tudnál” 
– mondta csak úgy mellékesen édesanyám. Nem teketóriáztam sokáig, bementem a leg-
közelebbi művészellátóba, és kértem, hogy állítsanak össze nekem egy olajfestő készle-
tet. A következő években szinte ontottam magamból a miniatűröket. Kezdetben az isme-
rőseim kaptak belőlük, majd megkerestem ajándékboltokat, akik állandó megrendelőim 
lettek. Különösen emlékezetes volt számomra a nyolcvanas évek közepén a szentendrei 
vásár, ahová a világ minden részéről érkeztek látogatók. Egy alkalommal a kétnapos ren-
dezvény első napján megvették az összes képemet. Nem volt mit tennem, éjszaka festet-
tem újabbakat, és a vevők lelkére kötöttem, hogy hagyják őket megszáradni. 

Volt polgári foglalkozása is?

Természetesen igen. Érettségi után nyomdai retusőrnek, majd nyomdai üzemmérnöknek 
tanultam. Kezdetben kiadóknál dolgoztam tipográfusként, könyveket terveztem, majd 
nyomdavezető lettem. Ez nehéz volt, mert sokkal könnyebb nekem elvégeznem valamit, 
mint elmagyarázni, hogyan is kellene megcsinálni. Örömmel mondtam igent, amikor el-
hívtak 1983-ban az induló Képes Héthez. A média világa egészen más volt, mint amit addig 
megismertem. Hamar megszerettem, és nyugdíjazásomig ezen a területen maradtam. 
Dolgoztam az IPM-nél, az Elite Magazinnál, a Blinkernél, végül a Sporthorgásznál. Álta-
lában otthon dolgoztam, magam osztottam be az időmet, így a munka mellett mindig 
tudtam festeni. 

Mikor volt az első kiállítása?

1983- ban a VSZM közösségi házban, a Képes Hétnél dolgozó kollégáim szervezésében. 
Ezt Féner Tamás fotóművész nyitotta meg. 1988 és 1997 között több önálló kiállításom 

Alig fél évtizede él Pilisszentivánon Spolarich László, a festményein azonban sorra 
köszönnek vissza a falu és a környék jellegzetes tájai: a lakótelep, a Slötyi, a solymári 
kálvária, a vörösvári bányatavak. December 9-ig a Generációk Házában csodálhatjuk 

meg műveit, ennek apropóján beszélgettünk vele.

volt Budapesten, a legjelentősebb pedig 
1990-ben Bécsben. A nagyapámtól örökölt 
pasztellkrétákkal készítettem képeket, és 
azokat vittem ki. Lehetett ott vásárolni is, 
nekem azonban fogalmam sem volt, meny-
nyit érhetnek a képeim, így találomra áraz-
tam be őket. Érdekesség, hogy volt olyan 
kép, amit nem akartam, hogy elvigyenek, 
ezért egy elég magas összeget firkantot-
tam rá. Az volt az első, amit megvettek. 
Később tagja lettem a Képző- és Iparmű-
vészek Érdekvédelmi Egyesületének, akik 
többször is szerveztek csoportos kiállítá-
sokat, így jutottak el a képeim az ország 
több pontjára és Franciaországba is. Most 
pedig Pilisszentivánnak mutatom meg 
őket.

Hogyan került ide?

Négy évvel ezelőtt eladtam azt a budapes-
ti házat, amiben felnevelkedtem, és meg-
találtam ezt a csodálatos otthont. Azonnal 
tudtam, hogy ez lesz az igazi. Itt kezdtem 
el festeni igazán, ami nem csoda: annyi 
gyönyörűség vesz körül, ezekből könnyű 
ihletet meríteni. Az egyik ablakomból a 
pilisszentiváni magaslaton lévő házakat lá-
tom, a másikból a solymári kálváriát. Meg 
is örökítettem mindkettőt. A közelben a 
régi temető, hát azt nem tudnám elégszer 
lefesteni! Sokat sétálok a környéken és a 
Pilisben, és mindig viszem magammal a 
fényképezőgépem. Ha megtetszik valami, 
lefotózom, és itthon megfestem. Így lett 
képem a Dömör-kapuról, a vörösvári bá-
nyatavakról, de sok festményem témája a 
Balaton vagy épp a Tisza. Még a saját kerí-
tésemet is megfestettem.

Nem is készít vázlatot?

Most már egy ideje nem, változik a világ. 
Persze van, ami állandó, a festményeim ma 
is olyanok, mintha a gyermekeim lenné-
nek. Néha meg is hatódom, ha eladok egy-
egy képet. Az alkotásban nagy szabad-
ságot hagyok magamnak. Addig festek, 
ameddig jó érzéseim vannak, ha elfáradok, 
leteszem az ecsetet. Mindig csak azt csiná-
lom, amihez hangulatom van, előfordul, 
hogy egyszerre több képen is dolgozom, 
és azt veszem elő, amelyikhez ihletet ér-
zek. Olyan technikát alkalmazok, ami épp 
eszembe jut, vagy a kezembe akad. 

Milyen a jó kép?

Én azt szeretem, ha jó érzést vált ki a szem-
lélőből. Azt festem meg, amit látok, az én 
képeim felett nem szoktak vitázni a kritiku-
sok, hogy vajon mit ábrázolhatnak. Ugyan-

akkor a puszta látványnál több van bennük. Egyszer megkérdezte valaki tőlem: „Hogyan 
sikerült ezt a házat ilyen jól megfesteni?” „Úgy, hogy ez az oldala látszik, de én pontosan 
tudom, hogy mi van mögötte” – feleltem. A jó képbe bele tudom tenni magam, a lényem. 
Volt egy olyan festményem, aminek az volt a címe, hogy Jókedvemben festettem. Két csó-
nakot ábrázolt, nem is nagyon voltak rajta kidolgozva a részletek, de ahogy ránézett az 
ember, érezte, ahogy a napsütés melengeti az arcát, a lelkét. 

Mi alapján ad címet?

Az adott téma adja az ötletet a kép címéhez. Néha olyan címet adok, ami csak nekem 
mond valamit. Például a nagyapám sajkodi nyaralója közelében van egy romkápolna. Két 
öreg pad áll előtte, ezeket festettem meg, és az lett a címe, hogy Közös múlt. Arra gondol-
tam, hogy a nagyapám ugyanúgy ülhetett ezeken a padokon, ahogyan én, gyönyörködve 
a természetben. 

Fontos Önnek a család?

Roppant fontosak a gyökereim: a nagyapám, a keresztapám, a szüleim. Az öcsémmel 
mindenben számíthatunk egymásra, a legjobb kritikusom pedig az unokaöcsém: az ő ér-
tékítéletében bízom a legjobban. Saját családom nincs, pedig párszor nekifutottam, ám 
mindig kiderült, hogy a függetlenség fontosabb a számomra. Szeretem a nyugalmat, a 
nagy tereket, amiket azzal töltök ki, amivel csak szeretnék. Most Pilisszentivánon olyan 
közegben vagyok, ahol nagyon jól érzem magam.

Herczku Nóra
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A GYEREKEK A LEGFONTOSABBAK
A fociutánpótlás vezetőedzője, Molnár István Krisztián – vagy ahogy mindenki ismeri, 

Monyó – két évtizede oszlopos tagja a Pilisszentiván Sportegyesületnek. Emellett 
évekig a felnőttcsapatot erősítette, még a tavalyi szezonban is pályára lépett. 

A jelenlegi helyzetről, tervekről és eredményekről kérdeztük.

Több mint 20 éve dolgozol már utánpótlásedzőként, de a labda-
rúgás jóval korábban életed része lett. Honnan ez a szenvedély?

Amióta az eszemet tudom, labda pattog körülöttem. Ha pedig 
kilencévesen kezet fogsz a kedvenc játékosoddal, Maradoná-
val, aki a legnagyobb név a focisták közül, nem is marad más út: 
egyértelmű, hogy a foci az életed részévé válik.

Ha jól számolom, már három generáció nőtt fel a kezeid alatt. 
Miben változtak a gyerekek? Régen minden könnyebb volt, vagy 
nehezebb?

A gyerekek nem nagyon változnak, a világ változik körülöttük. A 
gyerek játszani szeret a legjobban, ez régen is így volt, most is így 
van. Néhány évtizede nem volt Internet, Playstation, most van. 
Kicsivel nehezebb a mostani generációt mozgásra bírni, a figyel-
müket hosszabb ideig lekötni, de ha sikerül, és egy jó közösséghez 
kerül, biztos, hogy kevesebbet fog gépezni, és többet sportolni.

Hány gyerek látogatja most az edzéseket?

A 2022/2023-as szezonban rekordot döntöttünk: jelenleg 73 fiú 
és lány jár hozzánk, 80%-uk le is van igazolva. Mindannyian ak-
tívan látogatják az edzéseket, nagyon kevés a hiányzó. Idén új, 
ovis minicsoportot is indítottunk, az eddigi évek tapasztalata 
alapján ugyanis a legkisebbek jobban ki tudnak bontakozni, ha 
csak a saját korosztályuk van jelen. Jól döntöttünk, 12 kicsi ovis 
csatlakozott hozzánk szeptemberben. Az U16-os korosztály is 
új, szerencsénkre összetartó és lelkes csapat alakult. Nincs köny-
nyű dolgunk, de a fiúk lojális hozzáállása és rengeteg befektetett 
munkája előbb-utóbb a jó eredményeket is hozza majd. 

Idén az edzők száma is nőtt, nem csak a gyerekeké…

Ősztől már öt edző erősít minket. A nagyobb korosztályokban 
Wohl Zoltánnal dolgozunk együtt, ő néhány éve felnőttcsa-

patunk trénere is volt. A kisebbeknél pedig fiatalítottunk: 
egy régebben nálunk focizó fiú, Princz Patrik segít be nekem 
az edzések levezénylésébe. Hétfőnként mozgáskoordinációs 
és erőnléti tréninget tart az U13–U16-os korosztálynak Farkas 
Krisztián testnevelő tanár, akit az iskolások jól ismernek. A ka-
pusokat pedig Varga Ferenc vette szárnyai alá, aki már tavasz-
szal csatlakozott a csapatunkhoz.

Kicsi egyesületként nehezebb talpon maradni a környékbeli, na-
gyobb klubok mellett?

Igen, ez mindig is így volt. Nagykovácsitól Vörösváron át Pilis-
csabáig itt laknak a legkevesebben, így arányaiban kevesebb 
a gyerek is. A nagyobb klubok vonzóereje pedig folyamato-
san szívja el a szentiváni gyerekeket, még akkor is, ha ott nem 
jutnak elég játéklehetőséghez. Jelenleg is van egy korosztály, 
ahol létszámgondokkal küzdünk – ez az U11-es csapat, tehát a 
2012/13-as születésűek –, így ha valaki kiesik, már nincs meg a 
csapat. A többi korosztályban szerencsére nincs ilyen problé-
mánk. Viszont ami a hátrányunk, az az előnyünk is: a gyerekek 
minden meccsre meghívást kapnak, nincs olyan, hogy valaki 
nem fér be a keretbe, és ha már eljött, biztos, hogy játszik is. 
Így rengeteg tapasztalatot szereznek a magas számú játékle-
hetőséggel. A kis létszám miatt ráadásul családiasabb a légkör, 
sok olyan eseményt szervezünk, amit egy nagyobb klub csak 
nehézkesebben tud, ilyen például az apa-fia meccs, vagy a ha-
gyományos karácsonyi bulink. A szülők is aktívan részt vesznek 
a közösség alakításában, legyen szó szalonnasütésről a pálya 
mellett, vagy akár egy közös kirándulásról. A foci összehozza 
az embereket, nálunk ez különösen igaz.

Elégedett vagy az idén elért eredményekkel?

Igen, teljes mértékben! Az elmúlt 2-3 évben nagyon sok segít-
séget kaptam, több edző foglalkozik a gyerekekkel, és a háttér-
munka is lekerült a vállamról. Több időm marad így a lényegre, 
a gyerekekre. A fejlődés pedig egyértelműen látszik.

Mit tartasz eddigi legnagyobb sikerednek?

Két dolog jut eszembe: az egyik, hogy Szentivánon nagyjából 
négyszáz gyerek él, mi pedig közel százat megmozgatunk. A 
nehezítő körülmények ellenére ez hatalmas eredmény. A má-
sik személyes sikerem: a szentiváni felnőttcsapat első bajnoki 
címe, ami az utolsó fordulóban dőlt el. Az első két helyezett 
játszott egymás ellen, tehát aki megnyeri a mérkőzést, az a baj-
nok. 1-1-es állásnál, 1000 szurkoló előtt, hazai pályán gólt lőni 
fantasztikus érzés volt. A végeredmény 3:1 lett, és mi lettünk 
a bajnokok.

Ősszel új programot indítottatok: pártoló tagként is lehet csat-
lakozni az egyesülethez. Mit jelent ez pontosan?

Szentivánon sokan szeretik a labdarúgást, és mindenki ismer 
minimum egy olyan embert, aki vagy játszott nálunk régebben, 
vagy most jár hozzánk gyereke, unokája. Nekik szeretnénk le-
hetőséget biztosítani arra, hogy támogassák az egyesület mű-
ködését, hiszen nincs fontosabb a gyerekeknél. Mi pedig azon 
vagyunk, hogy a megfelelő körülményeket biztosítsuk szá-
mukra, létrehozzunk egy olyan közösséget, ahova szeretnek 
eljárni kicsik és nagyok is. Ehhez kérjük a támogatást.

Mik a terveid a jövőre nézve?

Szeretném, ha ez a jelenlegi pozitív tendencia a lelkesedést 
és létszámot tekintve megmaradna, sőt még jobb lenne. Egy 
edzőnek pedig nem is lehetnek más tervei, mint hogy felépít-
sen egy helyi fiatalokból álló, ütőképes felnőttcsapatot. Véle-
ményem szerint jó úton járunk.

SZÚ

Őszi koncert a Vegyeskórussal
Október 16-án tartotta őszi koncertjét a Pilisszent-
iváni Vegyeskórus, melyen közreműködött Mayer An-
gyalka zongorán és Bazsinka Ivett fagotton. A PilisTV 
jóvoltából most bármikor újra hallhatjuk 
az ismert és kevésbé ismert dallamokat, 
hiszen a felvétel elérhető a YouTube-on a 
következő linken:

Közös fúvóskoncert
Nagyszabású koncertet adott a Pilisszentiváni Fúvós-
zenekar és a Pilisvörösvári Német Nemzetiségi Fúvós-
zenekar november 13-án, vasárnap a Pilisszentiváni 
Általános Iskola aulájában. A huszonöt zenész híres 
fúvószenekari koncertindulókat adott elő a közön-
ség legnagyobb örömére. A koncertet megismétlik 
december 10-én Pilisvörösváron, néhány karácsonyi 
dallal kiegészítve. 

Fotó: Jankovics  Melinda

Adventi programok
2022. december 3., szombat 15.00 
Borbála-napi koszorúzás
A Bányász Szakszervezeti Szövetség Pilisi Alapszerve-
zete szervezésében

2022. december 4., vasárnap 16.00
Borbála-napi nyílt nap
A Helytörténeti Egyesület és a Szent Borbála Cser-
készcsapat szervezésében a Bányászházban (József 
Attila utca 11.) 

2022. december 4., vasárnap 17.00
Adventi koncert
A Pilisszentiváni Vegyeskórus koncertje a templomban

2022 december 10., szombat 14.00–19.00
Adventi vásár 
A Pilisilen Nagycsaládos Egyesület szervezésében
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Szerkesztőség és Hirdetésfelvétel
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2022/november
A lapszámot november 11-én zártuk. 
A címlapon: Faültetés a Slötyinél, 
fotó: Palkovics Mária

Következő lapzárta
2022. január 11.
A januári szám január 26-án jelenik meg.

Terjesztés
Az újság kéthavonta jelenik meg és minden pilisszentiváni 
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Hirdetési 
méret Szélesség x magasság Színes  

ár
Fekete-fehér 

ár

1/1 
(~A4 teljes oldal) 182 x 233 mm 40.000 Ft 24.000 Ft

1/2 
(~A5 fekvő) 182 x 114 mm 20.000 Ft 12.000 Ft

1/4 
(~A6 álló) 88,5 x 114 mm 10.000 Ft 6000 Ft

1/8 88,5 x 54,5 mm 5000 Ft 3000 Ft

1/16 42 x 54,5 mm 2500 Ft 1500 Ft

Színes hátsó borító, 1/1 méret: 60.000 Ft

Adventi programok 
a Pilisszentiváni 
Római Katolikus 

Templomban
November 27. – december 23.

Roráte minden hétköznap 7:00-kor 

December 18., 19., 20. 17:00 
Lelki alkalmak Száraz László atyával, 

a központi szeminárium lelki vezetőjével

December 24. 
15:00 Gyermek betlehem a templomban

16:00 Felnőtt betlehem a kálvárián
22:00 Éjféli mise

December 25. 9:00
Karácsonyi ünnepi szentmise

December 26. 9:00
Szent István-napi ünnepi mise

December 31. 17:00
Évzáró hálaadó mise




